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مدیرکل اداره منابع طبیعی و آبخیزداری استان گلستان 
گفت: ۳۰۰ هزار هکتار از اراضی مناطق شمال گلستان در 
معرض بیابانی شــدن قرار دارد و باید کمربند سبز در نوار 
شمالی استان ایجاد کنیم.به گزارش ایلنا از گرگان، کمبود 
بارش ها و گرمای بیش از حد در اســتان گلستان و از بین 
رفتن  مرتع در مناطق شمالی از مهم ترین عامل اصلی گرد 
و غبار در اســتان است. همچنین خشک شدن تالاب ها در 
استان و همجواری با بیابان های  قره قوم کشور ترکمنستان 
با ۳۵۰ هزار کیلومتر مربع که از قضا منشــأ این گرد و غبار 
هم هست ، چند سالی است گلستان را درگیر ریزگرد کرده 
است.  در سال های گذشته اقداماتی در زمینه جلوگیری از 
ورود  گرد و غبار به اســتان گلستان انجام شده  ولی  موثر 
نبوده اســت. اگــر چه    وزارت امورخارجــه در حال انجام 
اقداماتی در صحرای قره قوم  در این باره است اما هنوز نتایج 
آن معلوم نیست. استان گلستان۲۰۳۶۷ کیلومترمربع وسعت 
دارد که ۴۵۲ هزار هکتار آن جنگل و ۸۶۰ هزار هکتار مرتع 
دارد است و در  سالهای  اخیر تغییرات اقلیمی افزایش دما، 
کاهش بارش ها، افزایش تبخیر، بی نظمی بارش ها دراستان 
داشــته ایم.به گفته مدیرکل منابع طبیعــی و آبخیزداری 
اســتان گلستان گرمای بیش از حد در سال جاری  و از بین 
رفتن مرتع در مناطق شــمالی گلستان از مهم ترین عامل 
اصلی گرد و غبار  اســت.عبدالرحیم لطفی بیان کرد:  ۳۰۰ 
هزار هکتار از مناطق شمالی استان در معرض بیابانی شدن 
اســت که ۱۳۰ هزار هکتار از اراضی آن  منشــا گرد وغبار 
هستند.وی ادامه داد: گرد و غبار در استان دو منشا داخلی 
و خارجی دارد و این ۱۳۰ هزار هکتار به دلیل خشکســالی 

اســتان  وکاهش بازندگی در طی دو سال گذشته و بخشی 
از پوشش گیاهی زمین های مرتعی در شمال استان  از بین 
رفت که دچار چالش های زیادی شدیم.وی افزود: بخش های 
از تالاب شهرستان گمیشــان از بین رفت  و درحال حاضر 
تبدیل به شــور زار شــده  و از مهمترین اقدمات اداره کل 
منابــع طبیعی اســتان برای جلوگیری از گــرد و غبار  در 
مناطقی که پوشش گیاهای وجود ندارد مرتع کاری،ب وته 

کاری  ذخیره نزولات  جوی اســت.  لطفی تصریح کرد: به 
نظرم باید کمربند سبز در نوار شمالی استان ایجاد شود در 
این خصوص با اعتبارات ۲۳ میلیارد تومانی  توانستیم طی 
سال های اخیر  ۱۸ هزار هکتار بیابان زدایی در گلستان انجام 
دهیم  که بیــش از ۵ هزار هکتار آن  بوته کاری و  ۷ هزار 
هکتار آن  ذخیره نزولات هلالی آب گیر و ... بوده است.وی 
یادآور شد:تفاهم نامه ای با دانشگاه علوم کشاورزی ومنابع 

طبیعی گرگان انجام دادیم وقرار شد گیاهانی برای مناطق  
شور   کاشت   شود . در شهرستان های گمیشان وآق قلا  هم 
تشکل های فعال مرتع داری به وجود آوردیم .مدیرکل منابع 
طبیعی و آبخیرداری گلستان خاطر نشان کرد: بنیاد برکت، 
بنیاد مستعضفان و سازمان های دیگر زمین هایی در مناطق 
شمالی در اختیار دارند که در آنجا کشاورزی نمی توان انجام 
داد. بهترین کار این است که در آن مناطق  ذخیره نزولات 
و  پوشش گیاهی نهال صورت گیرد که این کار انجام شده 
است.مدیرکل هواشناسی استان گلســتان هم در این باره 
اظهار کرد: باتوجه به نوســانات وتغییــرات اقلیمی در چند 
سال اخیر  شــاهد کاهش ۳۸ درصدی  بارندگی در استان 
گلستان بودیم  که در سال جاری با تغییرات دما و نوسانات 
جوی ۹۱ درصدی  مساحت  استان دچارخشکسالی شدید  
شــد.نور بخش داداشی افزود: هوای امسال استان در بیشتر 
مواقع   بالای ۴۰ درجه بود که  باعث شــد در نوار شمالی 
اســتان شاهد خشکسالی شدید باشیم.  درماه گذشته فقط 
یک میلیمتر بارندگی در مناطق شمالی  گلستان بارید که  
باعث شــد تالاب ها خشک  و رطوبت خاک منطقه  گرفته 
شود.وی یادآور شد: یکی از منشا گرد  وغبار بهره برداری از 
منابع طبیعی است  و از ابتدای سال  تاکنون ۳۵ روز شاهد 
گرد و غبار در گلستان بودیم که ۱۵ روز آن گرد غبار شدید 
بود که  یک بار آن به شــهر گرگان رسید.وی خاطر نشان 
کرد: بارندگی دراستان به شکل رگباری بوده  است  وتعداد 
روزهای ابری دراستان  بسیار کم شده است و باید کمربند 
ســبز و کاشــت درختچه های کم آب بر در مناطق شمالی 

ایجاد شود.

مدیرکل زمین شناســی و اکتشــافات معدنی اســتان 
اصفهان گفت: حط دو مترو و رینگ چهارم ترافیکی اصفهان 
به شــدت در معرض پدیده فرونشست قرار دارد.به گزارش 
مهر، رضا اسلامی در نهمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر 
اصفهان با اشاره به وضعیت اسفناک شهر اصفهان در زمینه 
فرونشست زمین اظهار داشــت: باید توجه داشت که برای 
مثال در میدان حبیب آباد در برآورد انجام شــده از ســال 
۱۳۵۰ تا سال ۱۳۹۰ حدود ۴۰ سانتی متر فرونشست زمین 
را شاهد بوده ایم که این امر از سال ۱۳۷۹ و به دنبال بسته 
وباز شدن زاینده رود تشدید شــده است.وی با بیان اینکه 
صدور مجوزهای حفرچاه برای کشاورزی در حاشیه رودخانه 
زاینده رود وضعیت امروز اصفهان را رقم زده است، ادامه داد: 
این در حالی است که این امر همچنان البته بدون مجوز در 

حال انجام است.
مدیرکل زمین شناسی و اکتشافات معدنی استان اصفهان 
با بیان اینکه کشــور ایران یک درصد از مساحت دنیا، یک 
درصــد از جمعیت دنیا و بیش از ۶ درصد مخاطرات دنیا را 
دارد، افزود: از ۴۴ مخاطره زمین شناســی ۳۵ مخاطره در 
ایران اتفاق می افتد که خطرناک ترین آن فرونشست است.

وی با بیان اینکه ریزپهنه بندی ایران در زمینه زلزله در سال 
۱۳۴۰ تا ۱۳۴۴ انجام شــد و شــهرهای اصفهان و اراک به 
عنوان شهرهای سفید معرفی شدند، ادامه داد: این امر منجر 
به بارگذاری بی رویه صنایع در این دو شــهر شــده و امروز 
می بینیم که بخش زیادی از صنایع فولادی، پتروشــیمی، 
نفتی و … در اصفهان و اراک وجود دارد. اسلامی با اشاره به 
شناسایی ۲۲ گسل در شهر اصفهان ابراز داشت: این گسل ها 
فعالیت آن چنانی نداشته اند به جز سال ۹۵ و زلزله در حبیب 
آباد که ۴.۵ ریشتر بود و اگر این زلزله در حال حاضر اتفاق 

بیفتد خطرات زیادی خواهد داشت.
وی با بیان اینکه فرونشســت زمین در ورزشــگاه نقش 
جهان و حبیب آباد قابل بهبود نیست، گفت: حتی اگر زاینده 
رود هم به صورت دائمی باز باشد شاید هزار سال زمان لازم 
است تا این فرونشست مدیریت شود.مدیرکل زمین شناسی 

و اکتشافات معدنی استان اصفهان با بیان اینکه فرونشست 
زمین جهت حرکت آب های شور و شیرین را نیز تغییر داده 
اســت، ابراز داشت: در گذشــته جهت حرکت آب از سمت 
کاشان به ســمت دریاچه نمک بود و امروز آب های شور از 
دریاچه نمک به سمت اصفهان در حال حرکت است و این 

امر منابع آب شیرین را تهدید می کند.
وی با بیان اینکه در جاده اصفهان – شهرضا، محور زواره، 
محور مشکات، مســیر خط دو مترو اصفهان و رینگ شرق 
اصفهان، در معرض فرونشست اســت، افزود: اصفهان تنها 
شهری اســت که فرونشست به بافت شهری آن نفوذ کرده 
است.اســلامی با بیان اینکه همه استان ها درگیر فرونشست 
هستند، ادامه داد: جنس خاک در شهرهای مختلف متفاوت 
است، در اصفهان خاک رسوبی داریم و در تهران ماسه و در 
این شــرایط با چالش جدی فرونشست در شهر اصفهان رو 
به رو هستیم.وی با بیان اینکه انتقال آب از گلپایگان به قم 
منجر به وقوع ۱۹ سانتی متر فرونشست در شهری شده که 
میزان بارندگی آن بالاتر از میانگین است شده، اضافه کرد: 

این فرونشست در گلشهر سالانه ۱۹.۵ سانتی متر است.
مدیرکل زمین شناسی و اکتشافات معدنی استان اصفهان 
با بیان اینکه درصد مســاحت فرونشست استان ها در سال 
۹۸ توسط وزارت راه و شهرسازی سنجیده شده و در استان 
اصفهان دو هزار و ۳۰ کیلومتر فرونشســت اعلام شد، ادامه 
داد: پس از اعلام این نتایج در با بررســی در سازمان زمین 
شناسی انجام و در اسفند ۹۸ به هشت هزار و ۲۳۰ کیلومتر 
فرونشست در این استان رسیدیم و در اسفند ۹۹ این میزان 
به ۱۱ هزار و ۷۰۰ کیلومتر رســید، در خرداد ۱۴۰۰ نیز به 
بیش از ۱۲ هزار کیلومتر رســید و این در حالی اســت که 
ما تنها ۱۴ دشــت از ۳۵ دشت استان اصفهان را در زمینه 

فرونشست مورد بررسی قرار داده ایم.
وی با بیان اینکه از سال ۹۸ تاکنون ۵۶۰ نفر بار وضعیت 
فرونشست در ۱۴ دشت استان اصفهان با دقت بررسی شده 
است، تصریح کرد: تصاویر رادار شهر اصفهان نشان می دهد 
که در ســال ۹۵ بالاترین نرخ فرونشست در شرق اصفهان 

و منطقه فرودگاه بوده اســت، در ســال ۹۷ غرب اصفهان 
وضعیت بدتری از شرق پیدا کرد و در مناطقی مانند رهنان، 
خانه اصفهان و خیابان امام خمینی )ره( به عدد فرونشست 
سالانه ۱۸.۵ ســانتی متر رسیدیم. اســلامی با بیان اینکه 
فرونشست همانند یک نعل از شمال به جنوب شهر اصفهان 
در حال پیشروی است، ابراز داشت: اگر امروز فکری به حال 
فرونشست شمال اصفهان نکنیم حدود ۶ سال آینده در همه 

نقاط شهر دچار مشکل می شویم.
وی بــا بیان اینکه در ضلع شــمالی میدان نقش جهان 
دارای فرونشســت جدی هســتیم، ابراز داشت: علت اینکه 
پس از ۱۰ ســال همچنان معماران نتوانســته اند این سازه 
را ساماندهی کنند نشســت پیِ های مسجد است.اسلامی با 
بیان سدیم خاک اصفهان بسیار بالا است و رسوبات آن دانه 
ریز است، اضافه کرد: بر روی این خاک نمی توان در صورت 

فرونشست اقدامی برای ساماندهی انجام داد. وی با بیان اینکه 
به دلیل وجود پایگاه هشتم شکاری اجازه پایش ضلع غربی 
از منطقه فرودگاه اصفهان را به ما ندادند، ادامه داد: این در 
حالی اســت که در تصاویر هوایی شاهد فرونشست هستیم 
و با نشســت هر بار بوئینگ این فرونشست تشدید می شود.

مدیرکل زمین شناسی و اکتشافات معدنی استان اصفهان با 
بیان اینکه در آبان ماه اطلاعات دقیق فرونشست در اصفهان 
را اعلام خواهیم کرد، اضافه کرد: تخصص ما اعلام وضعیت 
اســت و این کار را با دقت انجام داده ایم و باید این نتایج هر 

چه زودتر برای فرونشست چاره اندیشی شود.
وی با بیان اینکه نباید زایش زاینده رود را از آن بگیریم، 
ادامه داد: این شــرایط در کنار وجود ۴۳ هزار حلقه چاه در 
اصفهان که از آبخوان ها برداشــت می کنند حال اصفهان را 

وخیم کرده است.

امام جمعه کالپوش با بیان اینکه دو ســال و نیم بعد از 
رانش زمین همچنان شرایط منطقه حسین آباد خطرناک 
اســت، گفت:بحران رانش بعد از دو ســال و نیم مدیریت 
نشــده و هنوز منازل مردم در خطر اســت.حجت الاسلام 
اسماعیل بهرامی در گفتگو با مهر، با اشاره به حادثه رانش 
زمین و سکونت مردم در خانه های ناامن در منطقه کالپوش 
میامی از عدم مدیریت بحران توسط مسئولان انتقاد کرد و 
بیان داشت: منطقه ما همزمان با کل کشور در آسیب های 
ســال ۹۷ دچار رانش شد؛ زمانی که همه کشور سیل بود، 
اینجا هم یک بارش سنگین برف داشتیم که باعث شکسته 
شدن بیش از ۳۰۰ تیر برق شد و در آن شرایط برق، گاز، 
تلفن ثابت و تلفن همراه قطع شد؛ بحران عجیب و غریبی 
بود که وسعت آن هم زیاد بود؛ اما به خوبی مدیریت نشد.
وی به موضوع رانش زمین در حســین آباد کالپوش بعد از 
بحران اشاره و تصریح کرد: الان دو سال و نیم از آن ماجرا 
گذشــته و باعث انهدام برخی خانه ها به طور کامل شــده 
اســت، اما هنوز فضایی به عنوان شــهرک جدیدی برای 

مردم آماده نشــده، حتی برخی همچنان شرایط ابتدایی 
ســکونت و زندگی را ندارد این شهرک به دلیل مطالعات 
رانشی که انجام شده، به همین منظور حفر چاه را در این 
مناطق ممنوع اعلام کرده اند، از ســویی برای لوله کشــی 
اعتبارات مالی لازم اســت که آن اعتبار تأمین نشده است.

امام جمعه کالپوش بیان کرد: زیرساخت های تأسیسات نیز 
در حسین آباد دچار مشکل شده به گونه ای که آب با منبع 
تغذیه برای شــهرک تأمین نخواهد شد لیکن در سرمای 
ایــن منطقه گاز از ضروریات اســت و در رانش اخیر ۱۹۰ 
منزل آســیب دیدند، اما پس از مطالعات زمین شناســی، 

بنیاد مسکن چهار پهنه بندی کرده است.
 در پهنه بندی نخست گفته اند که محل اسکان ساکنان 
۱۹۰ خانه با رنگ قرمز مشخص شده اند و مردم باید به این 

شــهرک جدید جهت سکونت عزیمت کنند.بهرامی با بیان 
اینکه منطقه پهنه بندی شــده نارنجی خانه هایی است که 
پس از تثبیت زمین می توانند دوباره ساخته شوند، تاکید 
کرد: اواخر پروژه تثبیت فرارسیده و رنگ بندی زرد و ثبت، 
خانه هایی هســتند که از ابتدا می توانستند دوباره بسازند 
که ۱۰ یا ۱۵ منزل بیشــتر نیست. با اینکه خطر تخریب 
خانه های با رنگ بندی قرمز وجود دارد و این مردم باید به 
شهرک منتقل شوند، اما به دلیل آماده نشدن این شهرک 
مــردم با تعمیرات جزئی خانه های خود را در مناطق قرمز 

ساخته و دوباره در حال سکونت هستند. 
زیرا مردم از اجاره نشــینی خسته شده اند؛ یا توان مالی 
برای اجاره خانه را ندارند لذا این کار بسیار خطرناک است 
و هر لحظه ممکن است، اتفاقی ناگواری رخ دهد و آسیب 

دیگری ایجاد شود.
وی با بیــان اینکه باوجود همــه پیگیری ها، اما اماکن 
عمومی آسیب دیده هنوز کلنگ زنی نشده است، تاکید کرد: 
در بحران سیل کشور جشن پایان کار گرفتند اما در اینجا 
کار به پایان نرسیده همچنین چند ماه در جانمایی مشکل 
داشــتند، در بعضی موارد زمین شناســی تأیید نمی کرد 
و می گفت کــه امکان رانش دارد اما بعد از شــش ماه، به 
هر ترتیب توجیه شأن مسموع نیســت، امروز گرانی های 
هم شــرایط را برای مردم ســخت کرده است به گونه ای 
که بحران این منطقه به درســتی مدیریت نشــده و مردم 

همچنان سرگردان هستند.
به گزارش خبرنگار مهر، دو ســال و نیم از رانش زمین 
و تخریب خانه های مردم در حســین آباد می گذرد و علی 
رغم پوشــش گسترده رســانه ها از جمله خبرگزاری مهر، 
متأســفانه استانداری ســمنان و مجموعه مدیریت بحران 
شامل فرمانداری، بنیاد مســکن و… نتوانسته اند شرایط 

حسین آباد را به خوبی مدیریت کنند.

شهر آب پخش به عنوان نگین سبز استان بوشهر شناخته 
می شــود ولی این روزها با کمبود آب و مشکلات در توزیع 
روبرو اســت که یکی از راهکارهای مهــم برای عبور از این 
مشکل، ایجاد آب شیرین کن است.به گزارش مهر، مشکلات 
و چالش های حــوزه آب موضوعی پرتکرار در نقاط مختلف 
اســتان بوشهر است و این مسائل و مشکلات در شهرستان 
دشتستان نمود بیشتری داشته است.شهر آب پخش یکی از 
مناطقی است که طی سال های گذشته بیشترین مشکلات 
را در حوزه آب داشــته است و به نوعی در یک بن بست آبی 
قرار گرفته است که به خوبی از سوی خطوط آبرسانی تغذیه 
نمی شود.شــهری با جمعیت حدود ۲۰ هزار نفر که میزان 
آب دریافتی آن کفاف کل شهر را نمی دهد و با وجود نوبت 
بندی آب، باز هم بســیاری از خانه ها و کوچه ها هفته ها بی 
آب مانده اند.در هفته های گذشته آبرسانی به صورت سیار به 
برخی از مناطق انجام شــده است ولی انتظار می رود با عزم 
جدی مسئولان نسبت به تأمین پایدار آب در شهر اقدامات 

اساسی انجام شود.
رئیس شــورای اسلامی شــهر آب پخش در گفت وگو با 
خبرنگار مهر با اشاره به مشکلات متعدد این شهر در حوزه 
تأمین آب بیان کرد: در برخی نقاط شــهر برخی خانه ها در 
طول یک ماه یک قطره آب هم وارد خانه آنها نمی شــود و 
در نقطه نقطه شهر شاهد مشکل هستیم.غلامرضا وفایی با 
اشــاره به نارضایتی مردم از وضعیت توزیع آب در آب پخش 
خاطرنشــان کرد: یکی از مشکلات اساســی در حوزه آب 
مربوط به فرسودگی خطوط است که باید با تأمین اعتبارات 
مورد نیاز نسبت به نوسازی شبکه اقدام شود.وی میزان آب 
دریافتی در آب پخش را ناکافی دانســت و ادامه داد: انتظار 
مــی رود با اتصال آب پخش به خــط انتقال کوثر، کمبودها 
جبران شــود و منابــع پایدار آب در اختیار این شــهر قرار 
گیرد.رئیس شورای اسلامی شهر آب پخش خواستار تدوین 
بانک اطلاعاتی دقیقی از وضعیت شبکه آبرسانی و مشکلات 

موجود شد و افزود: باید با شناسایی مشکلات برای رفع این 
ایرادات اقدامات اساسی صورت گیرد.حجت الاسلام رضایی 
امام جمعه آب پخش نیز کیفیت آب شــهر را بسیار ضعیف 
خواند و اظهار داشت: باید در نیمه دوم سال اقدامات اساسی 

انجام شود تا تابستان آینده مشکلی نداشته باشیم.
مدیر آب فاضلاب شهرســتان دشتســتان در تشــریح 
وضعیت توزیــع آب در آب پخش اظهار داشــت: روزانه به 
طور متوسط پنج هزار و ۵۰۰ متر مکعب آب از طریق خط 
کوثر و خط آبرسانی از کازرون دریافت و در آب پخش توزیع 
می شود.حســین رمضانی با اشاره به اینکه حدود ۸۰۰ متر 
مکعب آب نیز از طریق چاه تأمین و در و وارد شبکه می شود 
افزود: در مجموع حدود هفت هزار مترمکعب آب در شبکه 
آب پخش توزیع می شــود.وی با اشــاره به اینکه هفت هزار 
و ۴۰۰ مشترک در شــهر آب پخش داریم، بیان کرد: نوبت 
بندی آب باعث می شود که در برخی از نقاط انتهایی خطوط 
شــاهد گرفتگی شبکه و مشکلاتی برای دریافت آب باشیم.
مدیر آب فاضلاب شهرســتان دشتستان به اقدامات صورت 
گرفته برای رفع مشکلات و گرفتگی شبکه اشاره کرد و ادامه 
داد: نسبت به نوسازی شبکه اقدام شده و طرح های دیگری 
را نیز در دســت اجرا داریــم.وی افزود: ۱۱۰ کیلومتر طول 
شبکه آبرسانی شــهر آب پخش است و دو هزار متر مکعب 
برای پر کردن شــبکه لازم است و گاهاً تا پر شدن شبکه و 

تأمین آب در همه نقاط طول می شکد.
یکی از اعضای شــورای شهر آب پخش نیز در گفت وگو 
با خبرنگار مهر اظهار داشت: اطلاعات ارائه شده توسط آبفا 
مبنی بر اینکه روزانه هفت هــزار مترمکعب در آب پخش 
توزیع می شــود را قبول نداریم و طبق محاسبات ما نصف 

این مقدار نیز وارد شبکه نمی شــود.جلیل رضایی با اشاره 
به اینکه میانگین روزانه دو هزار و ۵۰۰ مترمکعب آب وارد 
شبکه می شود افزود: خیابان ها در نقاط مختلف شهر بدون 
مجوز شهرداری تخریب شده و انتظار می رود در این زمینه 
تفاهم نامه ای امضا شــود.رضایی با اشاره به اینکه در برخی 
کوچه ها طی یک ماه یک قطره آب هم وارد نشــده اســت 
بیــان کرد: در صورتی که روزانه پنج هزار مترمکعب آب در 
شــهر تأمین و توزیع شود هیچ خانه ای مشکل آب نخواهد 
داشت.وی تصریح کرد: تانکر شهرداری به صورت مجانی در 
حال توزیع آب در سطح شهر است ولی متأسفانه گاهاً مورد 
بی محلی و بی مهری هم قرار می گیرد.این عضو شورای شهر 
آب پخش تاکید کرد: آبفا آب پخش نیازمند دســتگاه هایی 
همچون کاتر، تانکر و بیل بکهو اســت تــا در ارائه خدمات 

بهتر عمل کند.
نماینده دشتستان در مجلس شــورای اسلامی با تاکید 
بر لزوم تــلاش جدی برای رفع مشــکل آب در آب پخش 
اظهار داشت: مردم این شــهر از وضعیت کنونی توزیع آب 
راضی نیســتند و انتظار می رود مسئولان عزمی جدی برای 
رفع مشکل داشته باشــند.ابراهیم رضایی به پیگیری های 
خود برای رفع مشــکل آب پخش اشــاره کرد و افزود: باید 
دنبال اســتقلال آبی باشیم و احداث آب شیرین کن یکی از 
راهکارهای مهم و اساســی در این زمینه است.وی با اشاره 
بــه اینکه برای حل مشــکل آب پخش تاکیــد کردیم که 
آب شیرین کن آب پخش هرچه ســریع تر احداث و تکمیل 
شود ادامه داد: آقای جانباز مدیرعامل آب و فاضلاب کشور 
دســتورات لازم را صادر کرد.نماینده دشتستان در مجلس 
شــورای اسلامی یکی از مشکلات اساســی در آب پخش را 

ناشی از فرسودگی خطوط دانست و بیان کرد: باید نسبت به 
نوسازی این خطوط اقدامات لازم انجام شود.

فرماندار شهرســتان دشتستان با اشــاره به گلایه مردم 
آب پخش از کم آبی اظهار داشــت: مــردم از ما انتظار دارند 
که آب مورد نیاز آنها تأمین شــود و باید اقدامات اساســی 
در این زمینه صورت گیرد.فتح الله نوروزی با اشاره به برخی 
راهکارها برای بهبود وضعیــت آب در آب پخش بیان کرد: 
نوســازی خطوط، تأمین آب از آب شیرین کن و ایجاد خط 

انتقال از بوشهر به دشتستان از راهکارهای لازم است.

وی بــا بیان اینکه باید آب پخش از نوبت بندی آب خارج 
شود تصریح کرد: آب آب شیرین کن ۱۷ هزار مترمکعبی باید 
به دشتستان انتقال داده شود و آب پخش هم سهم ویژه ای 
از این آب داشته باشد.مدیرعامل آب و فاضلاب استان بوشهر 
نیز اظهار داشــت: نماینده مردم دشتســتان پیگیری های 
شــبانه روزی برای حل مشکل آب در این شهرستان و شهر 
آب پخش داشته اند و کمک بزرگی برای ما در راستای اجرای 

طرح ها و برنامه ها هستند.
عبدالحمید حمزه پور اضافه کرد: با توجه به فسخ قرارداد 
پیمانکار آب شیرین کن آب پخش به دنبال طی روال قانونی 
برای برگــزاری مناقصه و انتخاب پیمانکار هســتیم.وی با 
اشاره به اینکه ظرفیت تولید آب از طریق آب شیرین کن ها 
افزایش می یابد، تاکید کرد: در این راســتا تلاش می شــود 
سهم شهرستان دشتستان و به ویژه آب پخش در این زمینه 
تأمین شــود.انتظار می رود مســئولان تلاش و عزمی جدی 
برای رفع مشــکلات آب مردم در آب پخش داشته باشند و 
همه ظرفیت ها برای تأمین آب پایدار در این شــهر به کار 
گرفته شود.احداث آب شیرین کن یکی از راهکارهای مهم در 
این زمینه اســت که امید می رود با تسریع در روند ساخت 
آب شــیرین کن آب پخش، آب باکیفیت و مطلوب در شهر 

توزیع شود.

خطر بیابانی شدن ۳۰۰ هزار هکتار از اراضی استان گلستان 

مدیرکل زمین شناسی استان اصفهان خبر داد

خط ۲ مترو و رینگ چهارم ترافیکی اصفهان در معرض نشست زمین

خطر در کمین ۱۹۰ واحد مسکونی

شرایط کالپوش بحرانی است

شهر آب پخش آب ندارد

کم آبی در نگین سبز استان بوشهر

آبادانی ها آب گران می خرند
 تا مجبور به خوردن آب گل آلود نشوند!

مردم آبادان سال هاســت که برای تامین مایه حیات خود دســت به دامان 
خرید آب تصفیه می شوند تا با مصرف مایه حیاتی آلوده بیمار نشوند.به گزارش 
باشــگاه خبرنگاران جوان از آبادان، قصه ناسالم بودن آب در آبادان سالهاست 
که یار دیرینه  مردم این شهرســتان شده و حالا همه با این وضعیت خو گرفته 
اند. وضعیتی که برای بیمار نشــدن از آن یا باید هزینه گزاف خرید دســتگاه 
آب تصفیــه کن و تعویض مداوم فیلتر هــای آن به دلیل بی کیفیت بودن آب 
را بپردازند و یا روزانه بشــکه به دســت از خانه مســافتی را سپری کنند و به 
فروشــگاه آب تصفیه فروشی های سطح شــهر برسند تا آب مورد نیاز یک روز 

خود را فراهم کنند.
ایــن ماجرا تا جایی پیش رفته که آبادانی هــا، کوچک و بزرگ به این رویه 
عادت کرده اند و به هنگام ســفر به شــهر های دیگر با چشــیدن مزه آب لوله  
شهری در مقصد هم به حال شهروندان آن شهر غبطه می خورند و هم حسرتی 
درآمیخته با تاسف برای کیفیت آب شرب شهر خود که با وجود دارایی و ثروت 
فراوان آن مردمش از کمترین نیاز شــهروندی خود که استفاده از آب سالم و 
استاندارد است بی بهره مانده اند.آبادانی ها با سکوت، ماهانه هزینه  زیادی برای 
تهیه  آب ســالم بر دوش می کشــند، اما این سکوت تا زمانی است که نمک به 
زخمشان پاشیده نشود و یک باره قیمت آب در آبادان دو برابر نشود.با افزایش 
دو برابری قیمت آب آن هم در طول یک هفته، جمعی از شــهروندان آبادانی 
با ارســال فیلم و عکس از وضعیت بد آب شــرب با ابراز گلایه مندی خواستار 
پیگیری و رفع این معضل توســط مســئولین آبفا شــدند.یک شهروند ساکن 
منطقه زمین شــهری آبادان گفت: وضعیت آب شرب در منطقه ما نامناسب و 
گل آلود است و ماهانه مبلغ زیادی را باید بابت خرید و تعویض فیلتر های آب 

تصفیه کن هزینه کنیم.
خانــم جوان دیگری از منطقه ذوالفقاری آبــادان می گفت: بی کیفیتی آب 
آبادان نیازی به آزمایش تخصصی ندارد، همین که از آب لوله لیوانی پرکنیم و 
اندکی در دهان مزه کنیم، متوجه بو و طعم بد آن می شــویم و ناچار به خرید 
بشــکه ای آب تصفیه شده برای آشــامیدن و پخت غذا می شویم. درگیر و دار 
نامناسب بودن کیفیت آب شرب لوله های شــهری آبادان پای گرانی آب های 
تصفیه شهری در شهرستان از تصفیه خانه و وانت ها هم به ماجرا باز شد و در 
یک هفته قیمت هر شبکه ۲۰ لیتری از آب تصفیه شده با دو برابر قیمت یعنی 
۶ هزار تومان به فروش رســید.در این خصوص با مصطفی مهرانفر مدیر آبفای 
آبادان هم صحبت شدیم و او با وجود آگاهی به نارضایتی شهروندان از کیفیت 
آب شــهری با تاکید بر سلامت و استاندارد بودن آب موجود در این شهرستان 
گفت: آب شهری ما به هیچ عنوان نیازی به تصفیه  مجدد ندارد.او در مصاحبه ها 
و گزارش هــای قبلی نیز این نکته را بیان کرده و گفته بود: آب آبادان آلودگی 
ندارد و سالم است.مهرانفر در خصوص گرانی های آب تصفیه شده در آبادان هم 
گفت: آب تصفیه فروشی های سطح شهرستان زیر نظر بخش  خصوصی فعالیت 

می کنند و نرخ فروش آن ها به آبفا مربوط نیست.
با بیــژن بداغی، مدیر صنعــت، معدن و تجارت آبادان نیــز به گفت و گو 
نشســتیم و خبر شناســایی گران فروشــان آب های تصفیه، تشکیل پرونده و 
معرفی آن ها به ستاد تعزیرات حکومتی را از او گرفتیم تا برخورد لازم با آن ها 
صورت گیرد.او می گفت: برای بروزســانی قیمت آب تصفیه شده در شهرستان 
نشستی در فرمانداری شهرســتان برگزار شد که با در نظر گرفتن تمام موارد 

مصرفی برای تولید آب تصفیه قیمت جدید آن مصوب شود.
جعفر ربیحاوی، مدیر گروه ســلامت محیط هم در این میان با تایید وجود 
کــدورت و امــلاح در آب آبــادان صحبت های مدیر آبفای این شهرســتان با 
محوریت بدون مشــکل بودن آب شهری رد کرد.او می گفت: میزان کدورت در 
آب این شهرســتان به گونه ای است که به راحتی می توان از وجود آن در آب 
موجود در لیوان اطمینان پیدا کرد.ربیحاوی میزان حداکثر  ای ســی مطلوب 
برای آب شــرب را یک هزار و ۵۰۰ میکروموس و ای سی فعلی آب لوله کشی 
آبــادان را در حداکثــر میزان مجاز یعنی ۳ هزار میکرمــوس خواند.البته او از 
نشســت ها و اقدامات متعددی که در این زمینه در سطح شهرستان، استان و 
حتی کشور صورت گرفت هم گفت که نتیجه  آن تنها برای مدتی مسکن آلام 
مردم این شــهر بوده و به دلیل فرســودگی زیرساخت های اصلی در حوزه  آب 

دوباره به حالت اول بازگشته است.
بعد از گلایه مندی شهروندان آبادانی با برگزاری نشستی فوری در فرمانداری 
ویژه آبادان با حضور چند مســئول آب تصفیه فروشی سطح شهر، نرخ جدید 
فروش تصفیه در شهرســتان اعلام شــد. بر اســاس آن فروش آب بشکه های 
۲۰ لیتری به وانت ها و ماشــین هایی که خود اقدام به فروش آب درب منازل 
می کنند ۲ هزار و ۳۰۰ تومان قیمت گذاری شد.قیمت آب برای شهروندانی که 
خود با مراجعه به فروشــگاه های آب تصفیه فروشی آب مورد نیاز خود را تهیه 
می کنند نیز ۲ هزار و ۵۰۰ تومان تعیین شد.حال با وجود شرح حال شهروندان 
و پاسخگویی مدیر آبفا، مردم آبادان همچنان متحیر مانده اند که به گل جمع 
شــده ۱۰ روزه روی فیلتر های دستگاه آب تصفیه کن خانگی شک کنند یا به 
بشکه هایی که سالهاست در کنج خانه هایشان جا خوش کرده است یا شاید هم 
به حس چشایی خود در حین مزه کردن آب از لوله شهری.اما چیزی که روشن 
است این است که برای رسیدن کیفیت آب این شهرستان به حالت استاندارد 

اقدام جدی و سریع مسئولین مربوطه به ویژه آبفای آبادان نیاز است.

بوی نامطبوع زباله  در سرابله
بوی نامطبوع زباله در شهر سرابله مرکز شهرستان چرداول به دلیل لایروبی 
نشــدن ســیل بندها به معضلی بزرگ برای مردم تبدیل شده است.به گزارش 
مهر، کانال ها و سیل بندهای شــهر سرابله به نیزار و محله دپوی زباله تبدیل 
شده اند، این سیل بندها علاوه بر اینکه لایروبی نشده اند از نظر ایمنی هم بعضاً 

خسارت جبران ناپذیری به مردم وارد کرده اند.
روبــاز بودن این کانال ها، عــدم لایه روبی به موقع، احتمال ســقوط افراد 
و خودروهــا در این کانال ها و خطرات زیســت محیطی و بهداشــتی از جمله 
مشکلاتی است که مردم از آن گلایه دارند.عدم ساماندهی وضعیت سیل بندها 
و کانال های سطح شهر سرابله می تواند عواقب جبران ناپذیری از نظر بهداشت 
و زیبایی فضای شــهری و همچنین زیســت محیطی به همراه داشــته باشد.
یکی از شــهروندان شهرستان سرابله در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: بوی 
نامطبوع این زباله ها در این کانال ها واقعاً آزاردهنده اســت، از مسئولان تقاضا 
داریم برای این مشکل اقدامی کنند که زیبایی را از این منطقه سلب کرده است.

محمد شــهبازی افزود: از نظر قانون این کانال باید سرپوشیده باشد، اما هیچ 
گونه اقدامی در این راســتا انجام نگرفته است، همین روباز بودن کانال ها باعث 
می شــود که بارها هم خودروها در اینجا سقوط کند و هم برخی مواقع شاهد 

بودیم دست و پای کودکان در این کانال ها شکسته شود.
سرپرســت شهرداری ســرابله در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: کمیته 
برنامه ریزی شهرســتان مبلــغ حدود ۸۷۰ میلیون تومان بــرای این موضوع 
اختصاص داده است که بر اساس قولی که به شهرداری داده شد ۳۰ درصد آن 
تخصیص داده می شود.شهاب زیبایی افزود: در واقع با تخصیص این ۳۰ درصد 
هم ادامه کارســیل بند اجرایی و هم لایروبی این ســیل بندها انجام می شود.

معاون عمرانی فرمانداری چــرداول در این خصوص در گفتگو با خبرنگار مهر 
اظهار کرد: در بحث اعتبارات امسال مبلغ ۳۱ میلیارد و ۹۵۰ میلیون ریال برای 
پروژه های شــهرداری اختصاص یافته که از جمله بحث ســاماندهی و لایروبی 
سیل بندهای شهر در دستور کار است.علی رحیمی افزود: با توجه به اینکه بحث 
پل جنب اداره راه و شهرسازی یکی از مشکلات بزرگ شهر سرابله بود، اعتبار 
سال گذشــته به طور کل هزینه این پل شده است.وی گفت: امسال نیز بیش 
از ۸۰۰ میلیون تومان برای ساماندهی سیل بندها درنظر گرفته شده است که 
بعد از موافقت نامه و واگذاری به پیمانکار در سریع ترین زمان ممکن شهرداری 

کار لایروبی و کف سازی سیل بندها را در دستور کار قرار می گیرد.

گزارش

خبر 


